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Z OBECNÍHO ÚŘADU

INFORMACE PRO HLÁŠENÍ PORUCH

VODOVOD
Pro hlášení poruch v pracovní době PO-PÁ 07:00-15:00 hod. funguje ústředna VHOS, a.s. Moravská 
Třebová tel: 461 357 111. V případě poruchy mimo pracovní dobu lze volat na dispečera společnosti. 
Vše snadno naleznete na webových stránkách firmy VHOS a.s.: https://servis.vhos.cz/pohotovost/

KANALIZACE
Pro hlášení poruch na splaškové kanalizaci kontaktujte pana Ing. Bc. Lukáše Vykydala, DiS., 
tel.: 602 356 491. V případě nedostupnosti technika, tel.: 728 992 855.

UPOZORNĚNÍ ČEZ
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OKÉNKO DO HRADECKÉ HISTORIE

ODBOČKA NÁRODNÍ JEDNOTY V GRÁNDORFU

Již od poloviny 19. století se téměř všechny národy 

v  tehdejší rakouské monarchii začaly ve zvýšené míře 

zajímat o svou identitu a bojovaly o zachování vlastního 

jazyka a kulturních tradic.  Na našem území byla pro tyto 

cíle založena Matice česká a Matice moravská. Koncem 

19.  století začaly vznikat odnože těchto Matic, které se 

nazývaly Národní jednoty. Po vzniku Československé 

republiky v roce 1918 se tyto organizace začínaly 

radikalizovat. U příležitosti generálního sněmu hraničářů, 

který se konal 2. dubna 1922 v Praze, byl založen Svaz 

Národních Jednot a Matic. Nyní již nešlo jen o obranu 

českého jazyka, ale tyto Národní jednoty začínaly působit 

v  pohraničních oblastech a německých jazykových 

ostrovech. Národní jednoty se začaly zaměřovat na 

německá území a snažily se je počešťovat. Organizovaly 

odborné přednášky, vydávaly českou vzdělávací literaturu, 

zakládaly a provozovaly české knihovny, pořádaly národní 

slavnosti a výlety a posilovaly české národní uvědomění. 

V roce 1926 byla místní odbočka Národní jednoty založena 

také v tehdejším Grándorfu. Podle sčítání lidu v roce 1920 

byl Grándorf ryze německou obcí. K české národnosti se 

zde hlásilo jen 83 osob, což bylo 2,6 % obyvatelstva. Více 

Čechů žilo ve smíšených manželstvích a projevovat své 

češství nebylo v německé obci vítané. Žila zde však 

komunita českých rodin, které byly do Grándorfu dosazeny 

českými úřady. Byli to především rodiny železničářů, ale 

také rodiny dalších státních zaměstnanců. Prvním českým 

velitelem četnické stanice v Grándorfu se stal až v roce 

1928 strážmistr Karel Kopecký. V čele odbočky Národní 

jednoty v Grándorfu stál Josef Vaněk. Jedním z cílů 

odbočky Národní jednoty v Grándorfu bylo založení české 

menšinové školy. Tento požadavek byl zdejším německým 

obyvatelstvem rázně odmítnut. Prý pokud nechtějí české 

děti navštěvovat zdejší německou školu, mohou jezdit do 

české menšinové školy do Svitav či Březové nad Svitavou. 

Vztahy mezi zdejším převažujícím německým 

obyvatelstvem a českou menšinou byly již od vzniku 

republiky v roce 1918 napjaté. Českou menšinovou školu 

se nakonec podařili v roce 1927 založit. Velké problémy 

nastaly i se získáním školních prostor. Po delším úsilí 

nakonec jednu místnost pro českou školu ve své 

zemědělské usedlosti pronajal pan Julius Bulla. Správcem 
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české školy se stal učitel Josef Zapletal. Ve školní kronice 

české menšinové školy v Grándorfu jsou zápisy 

o  provokacích Němců proti české menšině a české škole. 

Velice aktivní v těchto provokacích byli místní hasiči, kteří 

i  fyzicky napadali zdejší Čechy. Tito němečtí šovinisté pak 

většinou skončili v řadách německých nacionálních stran. 

Jak je v kronice zapsáno, chodili v uniformách 

hákenkrajclerských a propagovali zásady Hitlera. Ve 

II.  polovině 30. let dvacátého století houstla politická 

atmosféra nejen v celém státě, ale i v Grándorfu. Když bylo 

v září 1938 rozhodnuto, že české pohraničí s německým 

obyvatelstvem bude připojeno k Německu, nastal i odchod 

českých obyvatel do vnitrozemí. Zanikla česká menšinová 

škola i odbočka Národní jednoty. Zůstali zde jen Češi žijící 

ve smíšených manželstvích. Grándorfské nádraží a strážní 

domky na trati obsadili němečtí železničáři. Vyhnaní Češi 

se shromáždili na nádraží, odkud je téměř s holýma 

rukama odvezl český vojenský obrněný vlak, který projížděl 

z České Třebové do Skalice nad Svitavou. Někteří Češi se 

však ihned po válce v roce 1945 vrátili zpět a zapojili se do 

osídlování zdejšího pohraničí. Unikátní je fotografie 

zakládajících členů zdejší Národní jednoty z roku 1926, 

kterou nám poskytl pan Milan Vítkovič, potomek zdejší 

železničářské rodiny.

Mojmír Fadrný, kronikář
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ZA ŠKOLY A ŠKOLKY

ZPRÁVY ZE ŠKOLY

Nový školní rok je již v plném proudu a vedle výuky se žáci zapojují do mnoha aktivit a akcí. Rádi bychom se ale ještě ohlédli 

za některými událostmi z uplynulého školního roku, které přinesly dětem jedinečné zážitky. Mezi ty nejvýznamnější patřila 

návštěva Legolandu a zájezd do Velké Británie, které pro naše žáky představovaly skvělé příležitosti k objevování a poznávání.

PRVOSTUPŇOVÍ ŽÁCI VYRAZILI DO LEGOLANDU 

V GÜNZBURGU

Na naší škole tradičně pořádáme zájezdy do Anglie pro 

žáky druhého stupně, a proto jsme se rozhodli nabídnout 

zajímavý výjezd i pro mladší děti z prvního stupně. Už na 

podzim jsme oslovili rodiče a zjišťovali jsme, zda-li by 

uvítali zájezd pro své děti do Legolandu. Zájem o cestu byl 

obrovský – přihlásilo se celkem 53 dětí. A všichni se začali 

těšit na zážitky, které je čekají v německém Legolandu.

Výprava začala 25. června 2024 ve večerních hodinách. 

Cesta byla sice dlouhá, ale děti byly po celou dobu skvělé, 

dodržovaly časový harmonogram a při každé zastávce byly 

připravené pokračovat v cestě. Do Legolandu jsme dorazili 

v ranních hodinách a hned po příjezdu jsme rozdělili děti 

do menších skupin, které vedli jednotliví pedagogové. 

Každá skupina měla kontakt na svého vedoucího, aby se 

mohly děti v případě potřeby kdykoliv spojit.

Legoland nás přivítal slunečným počasím a množstvím 

atrakcí, které si děti užívaly podle vlastního výběru. Nadšeně 

zkoušely nejrůznější atrakce a hry, zkoumaly modely z kostek 

lega a většina si pořídila i suvenýry na památku a dárky pro 

své blízké. Bylo vidět, že si den plný zábavy opravdu užívají. 

Zpáteční cesta probíhala opět bez problémů. Děti byly po 

mnoha zážitcích unavené, ale plné nadšení a těšily se, až se 

doma podělí o svá prožitá dobrodružství. Akce se vydařila 

na výbornou a pořadatelé byli odměněni mnoha 

poděkováními od rodičů, kteří ocenili, kolik práce 

a  odpovědnosti bylo třeba k zajištění bezpečného 

a zábavného výletu. Poděkování moc potěšila. 

I my bychom chtěli poděkovat rodičům za to, že svým 

dětem umožnili prožít něco nevšedního a jedinečného.

Mgr. Eliška Hartmanová
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ZÁJEZD DO BRUSELU A VELKÉ BRITÁNIE

Ke konci června minulého školního roku jsme se již potřetí 

vydali s CK Seagull na poznávací zájezd do Velké Británie. 

První den jsme strávili v hlavním městě Belgie a Evropské 

Unie - Bruselu. Navštívili jsme symbol Belgie - Atomium, 

které bylo postavené u příležitosti výstavy Expo 58. 

Pokračovali jsme prohlídkou Mini Parku, kde se nacházejí 

zmenšené modely známých památek z každého hlavního 

města EU, a den jsme zakončili procházkou v historickém 

centru. Obdivovali jsme hlavní náměstí Grand Plaze, 

prohlédli jsme si čůrajícího chlapečka a nakoupili spoustu 

belgické čokolády. 

Další den jsme se přes kanál La Manche dostali trajektem 

do Velké Británie. Zvládli jsme prohlídku středověkého 

hradu Dover, který byl významným sídlem jak ve 

středověku, tak i během 2. světové války. Odpoledne jsme 

strávili ve středověkém městečku Canterbury, kde se 

nachází slavná katedrála. Večer jsme přejeli do Londýna, 

kde už na nás čekaly rodiny, v kterých jsme měli být dvě 

noci ubytovaní.

Ve čtvrtek nás přivítalo přímořské letovisko Brighton. 

V  Brightonu je vždy spoustu zajímavých míst k vidění 

- podmořské akvárium Sea Life Centre, vyhlídková věž i360 

British Airways nebo přístavní molo Brighton Pier. 

A nemohli jsme samozřejmě neochutnat typické fish&chips.

Poslední den zájezdu jsme strávili v Londýně. Projít všechny 

památky v Londýně za jeden den je nemožné, ale přesto 

jsme viděli spoustu známých míst – Greenwich a nultý 

poledník, Tower Bridge, Big Ben, Buckingham Palace, 

Trafalgar Square nebo Piccadilly Circus, kde jsme nakoupili 

britské suvenýry. Po projížďce na obřím London Eye jsme již 

zamířili londýnským metrem k O2 aréně, kde na nás čekal 

autobus a cesta zpět do Čech. 

Zájezdy do Velké Británie se pomalu stávají na naší škole 

tradicí. Děkujeme rodičům, že dětem umožňují se těchto 

zájezdů účastnit, protože pro děti jsou to nezapomenutelné 

zkušenosti, jak s cizím jazykem, tak i s jinou kulturou. Tento 

školní rok zájezd do Velké Británie neplánujeme, ale pro 

školní rok 2025/26 již máme znovu zamluvený termín.

Mgr. Marcela Bartošová
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BRAMBORIÁDA V MATEŘSKÉ ŠKOLE

Dne 15.10.2024 se v mateřské škole konal první ročník 

Bramboriády. Toto odpoledne bylo plné zábavy, dobrot 

a přátelské atmosféry. Rodiče s dětmi se zúčastnili různých 

soutěží zaměřených na toto téma. V areálu školní zahrady 

bylo připraveno několik stanovišť, kde si mohli vyzkoušet 

například bramborový slalom, hod brambory na cíl, skákání 

v pytlích a další aktivity. Nejlepším lákadlem byla soutěž 

o  nejlepší bramborový pokrm. V zastoupení byly pokrmy 

jak naslano, tak dokonce i nasladko. Bylo velice obtížné 

vybrat ten nejlepší. Hlasovali rodiče i děti. Ti nejlepší si 

odnesli domů drobné dary, Řád zlaté brambory 

a  především pěkné vzpomínky z příjemně stráveného dne 

s dětmi. Děkujeme za účast a těšíme se na další akci s rodiči.

Monika Davidová



str. 8 Hradecký zpravodaj - září / říjen 2024

VÝLET NA HRAD

V říjnu mateřská škola vyrazila na dopolední výlet na hrad 

Kunětická hora u Pardubic. Děti si prohlédly hrad, seznámily 

se s jeho historií. Součástí prohlídky byla také výstava 

Mikulášský příběh. Jedná se o výstavu scén a loutek 

k  připravovanému celovečernímu filmu. Děti se 

v  pohádkovém příběhu plném dobra a zla, dozvěděly 

o  tom, kdo byl Mikuláš a jaké skutky vykonal. Cestou 

z hradu si děti z vyhlídky prohlédly okolní krajinu a zastavily 

se také u výběhu s daňky a muflony. Výlet se dětem líbil, 

odnesly si spoustu zážitku a těší se na další.

Michaela Stehlíková, Dis.
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MYSLIVOST

MYSLIVCI NA PODZIM

Podzim je pro myslivce jedno z nejrušnějších období roku. 

S příchodem chladnějšího počasí a kratších dnů se mění 

nejen příroda, ale i plány a úkoly myslivců. Podzimní 

sezóna přináší množství aktivit, které jsou důležité pro 

udržení zdravé a vyvážené přírody v našem okolí.

Jedním z hlavních úkolů pro myslivce je zvýšená péče 

o  zvěř žijící v honitbě. Již koncem září začínají myslivci 

přikrmovat zvěř, aby snadněji přečkala nadcházející zimní 

období. Zejména býložravá zvěř v období strádání 

potřebuje podporu se zajištěním potravy. 

Zvěř přikrmujeme zejména senem nebo jadrnými krmivy. 

Přidáváme také dužnatá krmiva, jako jsou např. jablka, 

řepa, jeřabiny. Pro černou zvěř můžeme nasbírat žaludy 

a bukvice. Nedílnou součástí potravy je také solný liz, který 

doplňuje zvěři důležité minerály. Také pomáhá trávit 

potravu, čímž usnadňuje přechod z čerstvé zelené potravy. 

Zvěři nikdy nepředkládáme pečivo, slané nebo kořeněné jídlo, 

mléčné výrobky, plesnivou potravu nebo zbytky z kuchyně. 

V podzimním období se myslivci sdružují při společných 

lovech, které jsou tradičním a důležitým prvkem myslivosti 

s hlubokými historickými kořeny. Společné lovy nejsou 

pouze o ulovení zvěře, ale také o setkání myslivců. Po 

samotném lovu následuje společné setkání, kde myslivci 

sdílí své zkušenosti lovecké zážitky. Připravují se tradiční 

pokrmy z ulovené zvěře a užívají se společné chvíle. Tyto 

momenty posilují přátelství a spolupráci mezi myslivci 

a přispívají k udržení tradic a kultury myslivosti.

Podzimní lovy mají také významný ekologický aspekt. 

Plánovaný odstřel zvěře je nezbytný pro regulaci 

jednotlivých druhů zvěře a zajištění rovnováhy v přírodě. 

Každý úspěšný lov je pečlivě zaznamenán, což pomáhá 

v dalším plánování a správě honitby.

Myslivecké sdružení Hradec nad Svitavou pořádá naháňku 

na černou zvěř dne 7. 12. 2024. 

V případě potřeby se obraťte na zástupce Mysliveckého 

sdružení Hradec nad Svitavou. Příslušné kontakty najdete 

na webových stránkách https://mshradecns.tode.cz/ 

Myslivecké sdružení Hradec nad Svitavou

HASIČI

Ve dnech 11. a 14. září hasiči pytlovali písek kvůli 

přetrvávajícím dešťům a hrozícím povodňovým situacím. 

Jednotka také celý víkend průběžně monitorovala vodní 

toky. Děkujeme všem občanům za Vaši shovívavost 

a vstřícnost v nelehké době.

Hasičská sezóna je za námi, pojďme se za ní poohlédnout. 

21. září se přípravka, mladší žáci, dorost a ženy zúčastnili 

závodů v Sušici, kde se všem dařilo. Přípravka byla 2., 

mladší žáci 5., dorost 2. a ženy 1. Hned druhý den se 

přípravka s mladšími žáky zúčastnila ligy v Kamenci. 

Přípravka zde brala 1. místo a mladší žáci krásné 10. místo. 

Běhalo se zde i 60 m s překážkami, kde ve starších žákyních 

běžela Natálie Jasanská (2. místo) a Sofie Vítková (9. místo).

Týden na to se děti zúčastnily posledních závodů ligy 

v  Mladějově, kam s nimi společně dorazili ženy a muži. 

Z družstev žen a mužů se sestavilo také družstvo dorostu. 

Běhaly se zde útoky a štafety. Přípravka zde byla 1., mladší 
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CHOVATELÉ

70. VÝROČÍ OD ZALOŽENÍ 

ZO ČSCH HRADEC NAD SVITAVOU

Je to již 70 let, kdy byla založena v roce 1954 základní 

organizace Českého svazu chovatelů v Hradci nad 

Svitavou.

K tomuto výročí jsme pozvali na členskou schůzi konanou 

v měsíci září 2024 v kulturním domě Formanka v Hradci 

nad Svitavou členy naší základní organizace s rodinnými 

příslušníky, sponzory a naše příznivce, kteří nám pomáhají 

při výstavách a bez nichž bychom nebyli schopni tyto akce 

uskutečnit.

Dále také zástupce sousedních základních organizací, kteří 

také u nás vystavují své odchovy a kde také vystavujeme 

i  my. A to v Olešnici na Moravě, Březinách, Boskovicích, 

Pomezí, Letovicích, Vendolí atd V neposlední řadě byl také 

pozván starosta obce Hradce nad Svitavou, Kamil Pavliš.

Zhodnotili jsme celou éru našeho působení za 70 let. 

Všechny naše úspěchy (neúspěchy jme nehodnotili) 

a zavzpomínali i na ty, co už mezi námi nejsou.

V současné době máme v organizaci 18 členů a průměrný 

věk je 47roků. Statistiku nám trochu vylepšují 3 mladiství 

chovatelé, za což jsme velmi rádi.

Ještě bych chtěl poděkovat jednou všem kteří nám 

pomáhají a také nás podporují.

Zejména chci poděkovat Miloslavu Schusterovi, našemu 

dlouholetému předsedovi, který letos shodou okolností 

oslaví 70 let od svého narození.

Vaši chovatelé z Hradce nad Svitavou

Jaroslav Macek

Jednatel ČSCH Hradec nad Svitavou

žáci 15., dorost 1., ženy 2. a muži 3. celkově se přípravka 

v  lize umístila na 1. místě a mladší žáci na 11. místě. Také 

bychom chtěli poděkovat rodičům, kteří jsou ochotni vozit 

děti na závody.

6. října se ženy zúčastnily posledních závodů ligy 

v Cerekvici nad Loučnou, kde obsadily 9. místo a v celkové 

tabulce se dostaly na 23. místo.

František Šperka a Vojta Šmíd se zúčastnili závodů  dorostu 

v běhu na 100 m a to v Pískové Lhotě, kde Vojta skončil na 

6. místě a Fanda na 7. místě. Dále byli na závodech 

Moravskoslezského poháru v Řídeči (Fanda 2., Vojta 3.) 

a v Olomouci (Fanda 2., Vojta 20.)

Tím jsme skončili sezónu a budeme se těšit na novou.
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KULTURA

V sobotu 19. řijna proběhlo na Formance Dýňohraní. Děti 

(některé za pomoci rodičů) si vydlabaly a rozsvítily krásné 

dýně - zasoutěžily si o tu nejzajímavější, vyrobily 

haloweenské a podzimní dekorace a měly možnost si 

i zatančit. Navečer nám všem zahrála kapela Magnet, které 

bychom rádi poděkovali za skvělý výkon. Akce měla veliký 

úspěch a rádi bychom tak poděkovali i všem zúčastněným 

za podporu.

Zveme vás současně na další dvě události.

První bude Lampionový průvod, který proběhne 

9.  listopadu. Start je v 18hodin od hospůdky Žabka, kde 

bude i předtím možnost občerstvit se na cestu. Trasa je 

vhodná i pro maminky s kočárky.

30. listopadu vás srdečně zveme na Rozsvícení Vánočního 

stromu do areálu zahrady ZŠ a MŠ. Těšit se můžete na 

koledy, občerstvení, cukroví, punč i svařák. Od 15hodin 

budou v suterénu školy připraveny dílničky pro děti 

i  Ježíškova pošta. Samotné rozsvícení proběhne cca 

v 17hodin.

Moc se na vás všechny těšíme.

Kulturní komise a spolek HNS.
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NOVÉ ZÁZEMÍ TJ HRADEC NAD SVITAVOU

Sen mnoha fotbalových generací se pomalu, ale jistě, 

naplňuje. Již v 70. letech minulého století se na valné 

hromadě TJ dohodli, že areál už nevyhovuje a je nutné 

postavit nové sportovní zázemí. Trvalo celých 50. let než se 

naplnilo jejich rozhodnutí.  Nově se staví travnatá plocha se 

zavlažováním, kde si naši borci pěkně zaběhají, protože 

rozšiřujeme hrací plochu o 6m na 59m a prodlužujeme o 5m 

na 99m. Víceúčelové hřiště pro tenis, nohejbal, volejbal 

a  další sporty bude přístupné pro veřejnost přes 

objednávkový systém. Součástí areálu bude také dětské 

hřiště. Hlavní budova  bude  v sobě skrývat v přízemí 

kompletní zázemí pro zajištění fotbalových soutěží.  V patře 

bude tribuna pro 150 fanoušků a společenská místnost 

s  výčepem a kuchyňkou. Financování  celého 50 mil. 

projektu zajišťuje obec a to částečně ze svých vlastních 

zdrojů a částečně z 20 mil. Kč úvěru od České spořitelny.  

Ozývají  se hlasy, že je to zbytečné a úplně stačilo staré hřiště. 

Bohužel nestačilo. Už několik let jsme STK OFS Svitavy 

upozorňováni, že nesplňujeme technické  ani bezpečnostní 

parametry a hrozí nám uzavření hřiště.  O samotných kabinách 

postavených v 60. letech minulého století je zbytečné se  

vyjadřovat. Když se pořádal turnaj přípravek a  jeden tým se 

musí převlékat ve skladě, tak to opravdu obci dobrou reklamu 

nedělá. Proto  upřímně děkujeme všem zastupitelům, kteří 

našli odvahu a podpořili tento projekt. Jako poděkování pro 

všechny naše fandy a podporovatele připravujeme  21.6. 2025 

fotbalové utkání mezi našimi borci a Slávií Praha.

Děkujeme za podporu. 

Sportu zdar a fotbalu zvlášť.

SPORT


